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 التربية للعلوم الانسانيةالكلية :

 اللغة الانكليزيةسم :الق

 لغةال:التخصص 

  خنساء جابر مرهون اسم الطالب:

 أ.م. د جميل قاسم حميداسم المشرف:

 ماجستير:الشهادة 

 الإعدادية في العراقنحو مزيدا من التأكيد على الإصغاء الاستيعابي كضرورة  للكفاءة الشفوية في المرحلة 

 

ٌّ ذذرٚس يٓارج الإصغاء ٚهعة دٔراً يًٓاً فٙ ذعهى انهغّح الأجُثٛح, حٛس ذهعة ْذِ انًٓارج دٔراً حٕٛٚاً فٙ الإكرساب  انًسرقثهٙ نهًٓاراخ  إ

 انهغٕٚح الأخزٖ كانرحذز, ٔانقزاءج,ٔانكراتح ٔعهٗ انزغى يٍ دٔرْا انفعّال, فقذ خُصّصّ نٓا قذرٍ قهٛم يٍ الإْرًاو فٙ انثحس ٔانرذرٚس

ٍٛ انُجاح ٔذحقٛقّ فٙ ٔانرقٛٛى. إَاّنٓذف الأساسٙ نٓذِ انذارسح ْٕ نرسهٛظ انضٕء عهٗ الأشز انكثٛز نًٓارج الإصغاء الإسرٛعاتٙ كٕسٛهح نرحس

أساسٛح:  ٍٛحٛس ذٓذف انذراسح انحانٛح انٗ إسرقصاء قذراخ أ قاتهٛاخ انًذرسٍٛ فٙ ذذرٚس ْذِ انًٓارج يٍ خلال أدٔاذانرٕاصم انشفٕ٘.

انًذرسٍٛ تقائًّ إسرثٛاٌ  أٔلًً عٍ طزٚق إجزاء إسرثٛاٌ نًذرسٙ انهغح الًَكهٛشٚح فٙ انًزحهح الًعذادٚح فٙ يحافظح انثصزج. شاَٛاً, أٚذَ

ٌَ  ذٕصهد انذراسح انٗ .انًزاجعح ٔانًشاْذج انًثاشزج لً ًٚهكٌٕ انخثزج ٔانٕقد  الًعذاد٘ فٙ انًسرٕٖ الإَكهٛشٚح انهغح يذرسٙ يعظى اِ

 انهغح ذذرٚس فٙ الإصغاء يٓارج ذذرٚس إدياج أًْٛح انذراسح ْذِ يٓارج الإصغاء. ٔذؤكذ ذذرٚس فٙ انلاسيح انكافٙ لًسرخذاو الإجزاءاخ

 فٙ انفصٕل انذراسٛحانٕٛيٛح ٔضزٔرج اسرخذاو يخرثزاخ خاصح نرعهٛى انهغح الًَكهٛشٚح الإَكهٛشٚح
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Teaching  listening  comprehension  plays  a  vital  role  in  second  language  learning  in  which  it  is  the  

basis  for  the  future  acquisition  of  other  language  skills: speaking , reading  and  writing. In spite of its 

significant role, listening skill has long been allocated for slight attention inresearch, teaching, and 

assessment.The main goal of this investigation is to shed light on the startling effect of listening skill as a 

way to improve and achieve the success in oral communication. There are two tools used in the study: First, 

by exploring teachers' productivity in teaching listening through conducting questionnaire for the teachers 

of English at the secondary stage in Basra governorate. Second, teachers' questionnaire which was 

supported by the observation checklist. The results shows that most of the secondary teachers of English 

lack adequate knowledge, experience and time concerning teaching listening skill in the prescribed 

curricula. , the research survey sheds light on the causes that contribute to teachers' inadequacy in teaching 

listening such as insufficient time for teaching listening. 

 


